
??? Basisvorming in debasisschool De conferentie 'Basisvorming in de basis-school' die op 31 maart en 1 april in Schouw-burg Gooiland te Hilversum is gehouden,heeft zich in een grote belangstelling mogenverheugen, zowel van de kant van de deelne-mers-er namen 550 mensen aan deel-alsvan de kant van de pers. Op de conferentie,georganiseerd door SVO en Cito, gaf eenaantal onderwijskundigen op basis van onder-zoeksgegevens een visie op de basisvorming inde basisschool. Door evenzovcle discussiantenWerden deze visies becommentarieerd. Aanlei-ding voor de conferentie was de start van hetperiodieke peilingsonderzoek voor dc basis-school. De Haan, die Minister Deelman verving bijde opening van dc conferentie, achtte de con-ferentie nuttig voor een nadere uitwerking vande basisvorming in dc basisschool en gaf naastccn samenvatting van dc inhoud van het con-cept-voorstel van de wijzigingen van dc Wetop het basisonderwijs

een beschouwing overde betekenis van de basisvorming en van deeindtermen voor het basisonderwijs. Dc Mi-nister besloot obligaat dat de vrijheid van'nrichting hierdoor wordt gerespecteerd. Van Dam gaf in zijn 'probleemstelling' eenaardig overzicht van wat er zoal van de schoolVerwacht wordt. Van verbetering van hetnormbesef, tot het leveren van een bijdrageaan eerbiediging van mensenrechten, tot les-sen in scheikunde om de bedreiging doorS'ftigc stoffen tegen te gaan. Hij betoogde datde school wordt beschouwd als de 'Haarlem-merolie' van dc samenleving, maar dat dcniogclijkhcden van de school uiterst beperktZ'Jn: er zijn wekelijks 25 uren beschikbaar, tcr-^'jl leraren maar in een beperkt aantal leerge-bieden vaardigheid kunnen bezitten en dat hetonderwijs moet worden gegeven aan Â? 30 kin-deren met zeer verschillende achtergronden,capaciteiten en ontwikkelingsniveau. Hijvroeg zich ten slotte af of verbetering van dekwaliteit van

het onderwijs een illusie was ofeen re??le mogelijkheid en indien dat laatste hetgeval is wat dan de wegen zijn waarlangs dieverbetering tot stand zou moeten worden ge-bracht. Kroniek Zonder alle sprekers en discussianten op devoet te volgen zullen we een aantal trendsaangeven die op de conferentie overheersten.De eerste conferentiedag stond in het tekenvan dc vraag: wat dient de basisvorming tebevatten? Een eerste trend was het streven naar sober-heid in het basiscurriculum: een duidelijkereactie op het ideologisch getinte zwaan-klecf-aan-curriculum van de zeventigerjaren. Enke-le sprekers beschouwden de beantwoordingvan deze vraag als bekend. Koster bijvoor-beeld stelde dat er in Nederland voldoendeduidelijkheid bestaat over de basisdoelcn vanhet reken-wiskundeonderwijs. Hij toonde eendun boekje waar ze allemaal instaan. Blok, diesamen met Wesdorp een betoog had opgesteldover het taalonderwijs, bekommerde zich

veelmeer om dc vraag hoe het dilemma tussenaanbod, de didactische operationelisatie vanhet vak, en resultaat, dc evaluatieve operatio-nalisatic: wat bereik ik en hoe constateer ikdat, moet worden opgelost. Beide beschrij-vingen dienen aandacht te krijgen, maar hetprimaat dient evenwel Ic liggen bij de klaar-heid en eenvoud van de laatste. Blok bepleittewenselijke maar ook haalbare doelen en steldevoor wat nu bereikt wordt als uitgangspunt tenemen voor het taalonderwijs. Tellegen-vanDelft betichtte Blok van defaitisme. Zij voor-spelde achteruitgang als niet naar vooruitgangwordt gestreefd. Het betrof hier dc vakken lezen, taal enrekenen. Blijkens een ten behoeve van de con-ferentie uitgevoerd landelijk onderzoek naarde kerntaken van de basisschool door bureauBurkc/Interview zijn dit de vakken waarvoordc meeste tijd wordt ingeruimd. Volgens ou-ders en co??rdinatoren van brugklassen, naastde leraren basisonderwijs de respondenten bijdit

onderzoek, zou de tijd besteed aan dezevakken, nog moeten worden uitgebreid. Schuyt, afwezig wegens ziekte, zou het grote Pedagogische Studi??n 1988 (65) 79-82 Pedagogische Studien 79



??? maatschappelijke belang van deze vakkeneveneens benadrukt hebben. De vakken waar minder tijd aan wordt be-steed blijkens het zelfde onderzoek zoalswereldori??ntatie, expressievakken en bewe-gingsonderwijs kunnen zich kennelijk minderverheugen in inhoudelijke duidelijkheid. Nuwereldori??ntatie de plaats van vakken alsaardrijkskunde, geschiedenis en natuuronder-wijs heeft ingenomen, moet aldus Van denBosch de onderwijsinhoud opnieuw wordengeformuleerd. Daarbij onderscheidt Van denBosch drie aspecten: de onderwerpkeus, waar-bij de interessen en ervaringen van de leerlin-gen een rol spelen; de themakeus, aspecten dievanuit de samenleving gezien van belang zijnen de keuze van de instrumentele en interpre-tatieve kennis: relevante kennis en kunde ont-leend aan wetenschap en techniek. Van denBosch wilde de taak van de basisschool inper-ken door duidelijke demarcatiebeslissingen tenemen in de taakverdeling ten opzichte

van dehuiselijke sfeer en het voortgezet onderwijs.Het zal niet eenvoudig zijn een praktisch leer-plan voor de basisschool samen te stellen, ookal gaf Van de nBosch daarvan een kort bestek.Immelman kritiseerde de bijdrage van Vanden Bosch door deze van normatieve na??viteiten van pretentieuze systematiek te betichten. Niet veel eenvoudiger had Gorter het omhet uitgebreide pakket van expressievakken enbewegingsonderwijs te vereenvoudigen enhanteerbaar te maken. Hij constateerde dat ervoldoende gegevens zijn over wat er op hetogenblik onderwezen wordt, maar hij was nietin staat om de keuzen die gemaakt moetenworden duidelijk te maken. Oostwoud Wijde-nes, die zich tot de kunstzinnige vormingbeperkte, kritiseerde Gorter dan ook door erop te wijzen, dat hij weliswaar de kcuzeproble-matick had aangekaart, maar dat hij hetproblematische karakter van deze keuzen ach-terwege had gelaten. De vraag is nu of het vastleggen van

eenbasiscurriculum voor taal en rekenen zoveeleenvoudiger is dan voor andere vakken.Wordt de onzekerheid over de laatste vakkenveroorzaakt door het gebrek aan een vasteplaats, door de ingewikkeldheid van de mate-rie of moeten deze vlakken nog worden waar-gemaakt met behulp van wetenschappelijkeanalyses? Van Lieshout die de basisvorming benader-de vanuit de persoon van de leerling gaf geenduidelijk overzicht wat er aan persoonlijk-heidsvorming in het basiscurriculum behoortte staan. Wel pleitte hij voor individuele leer-lingbegeleiding en voor longitudinale school-vorderingen- en leerlingbegeleiding, een stel-ling die Kohnstamm fel aanviel met eenvariant op Kuyer: 'het longitudinaal begeleidekind'. Ook op dit punt is soberheid geboden. Een tweede trend was de gerichtheid vanalle sprekers op de eindtermen. Het is welis-waar een actueel onderwerp, maar de vraag isof basisvorming gelijk gesteld kan worden meteindtermen. Met andere

woorden worden inde eindtermen de basisdoelen uitgedrukt? Zijner geen doelen die aan het begin van de basis-school relevant zijn, maar in latere jaren zijnverwezenlijkt of in hogere doelen zijn opge-gaan? Tenminste zou er een fasering in dedoelen moeten worden aangebracht. Binnenhet thema van de eindtermen werden de nodi-ge variaties aangebracht. Of deze in termenvan aanbod of resultaat of in beide moet wor-den gegenereerd hebben wc reeds onder deaandacht gebracht. Daarover zijn Blok enGorter het eens, zij het dat Blok meer accentlegt op prestaties en Gorter meer op hetaanbod; mogelijk zijn hier de verschillend ge-aarde vakken debet aan. Blok opperde ook devraag of eindtermen als minimumdoelen danwel als mediane doelen moeten worden gefor-muleerd. Hij kiest voor de laatste, die doorminstens de helft van de leerlingen moetenworden bereikt. Van minimumdoclen ver-wacht Blok weinig, omdat ze zeer beperkt zijnen voor slechts

een zeer beperkte groep gelden.Koster waarschuwde dat het formuleren vaneindtermen nog niet het verbeteren van hetrekenniveau tot gevolg heeft, daarvoof is eengoede didactiek nodig. Van Lieshout ten slottestelde dat succes niet alleen afhankelijk is vanschoolse zaken als communale eindtermen,methoden en effectieve leertijd, maar ook envooral van het ontwikkelen van een vertrou-wensrelatie met de leraar. Door vrijwel alle sprekers en discussiantenwerd gepleit voor een goede opleiding om deeindtermen te kunnen realiseren. Koster enTreffers waren het erover eens dat de oplei-ding drastisch moet worden verbeterd en Gor-ter bepleitte naast wiskunde als toelatingseisvoor de opleiding een kunstzinnig vak. De meest saillante trend op deze dag wasmisschien wel dat het meten van onderwijsre-sultaten nauwelijks ter discussie staat. Nog Pedagogische Studi??n 80



??? maar enkele jaren geleden was het evaluerenvan eindtermen onbespreekbaar; denk daarbijaan de discussies van de InnovatiecommissieBasisonderwijs. Nu bleek een voorstel vanBlok om de basisschool op een formele wijzeaf te sluiten niet eens op verzet te stuiten. Hetkan verkeren. In het avondprogramma werd het eerdergenoemde landelijk onderzoek van Burke/Interview gepresenteerd door De Hond. In hetonderzoek stonden drie vragen centraal: - Als u een wcekrooster van 25 uur hebt, hoe-veel uur zou u voor de verschillende vakkeninvullen? - Als de vakken uitgesplitst zijn in onderde-len, bijvoorbeeld wereldori??ntatie in aard-rijkskunde, geschiedenis, geestelijke stro-mingen, gezond gedrag, welke onderdelenzijn belangrijk en welke niet. - Van een aantal controversi??le taken zoalsvoorlichting over drugs, werd gevraagd ofdeze tot de taak van de basisschool, hetvoortgezet onderwijs of niet tot de taak vande school behoorde. Het

zou Ic ver voeren dc uitkomsten van ditzeer uitvoerige onderzoek onder dc drie ge-noemde doelgroepen weer te geven, maarduidelijk werd wel wat dc ruimte is in tijd voorde verschillende onderdelen en die is, als wehet hele tijdschema overzien, beperkt. Eentrend uit het onderzoek wil ik u echter nietonthouden. Er is een grote overeenstemminglussen ouders, leraren basisonderwijs en co??r-dinatoren brugklas over de verdeling van dconderwijstijd in de basisschool en de mate vanbelangrijkheid van vakken. Dat gold eveneensvoor dc conferentiegangers, die de vragenlijsteveneens hebben ingevuld. Een panel bestaan-de uit ondcrwijsspccialisten van de TweedeKamer, een hoofdinspecteur van het onder-lijs en een directeur van een basisschool wasminder eenstemmig in zijn commentaar. Dc tweede dag van de conferentie stond de'hoc'-vraag centraal, waarover verschillendesprekers zich de eerste dag reeds hadden gebo-gen. Er kwamen

enkele algemene en enkeleâ€?neer specifieke onderwerpen aan de orde. De3'gcmene trend was dat zowel vanuit dc cogni-t'vistische visie als vanuit die van de hande-lingspsychologie het meta-cognitieve hande-len en denken van de leerling werd bepleit. DeKlerk vroeg aandacht voor het leren leren datop voortreffelijke wijze zou kunnen wordenbevorderd door met de computer te werken inde basisschool. Daarmee kunnen allerlei leer-taken zelfstandig worden aangepakt en uitge-voerd. Over de computer was discussiant Vander Wolf overigens minder enthousiast bijontstentenis van geschikte apparatuur en soft-ware. Van Parrercn pleitte voor een 'cognitie-ve gereedschapskist' die door ontwikkelendonderwijs zou moeten worden verworven.Hiermee zouden leerlingen zelfstandig kunnenleren leren, hetgeen door Stevens werd onder-steund. Beide inleiders pleitten voor vakge-richt onderwijs. De Klerk verklaarde zichdaarbij tegenstander van

ge??ntegreerd onder-wijs: hij pleitte voor heldere doelstellingen pervak. Van Parrercn pleitte evenals Van Lies-hout voor een goede relatie met dc leraar. Een apart onderwerp vormde het kleuter-onderwijs. Van Kuyk vroeg zich af wat deeerste twee jaar van de basisschool aan dcbasisvorming kunnen bijdragen. Door dc toe-name van het aantal kindercreches aan de enekant en de breuk met het verleden door deintegratie kleuterschool - lagere school aan dcandere kant zal het kleuteronderwijs verande-ren. Van Kuyk pleitte voor een basisplanwaarin naast het versterken van een aantalverworvenheden van hel kleuteronderwijs en-kele zwakheden moeten worden bestreden:onvoldoende aandacht voor leerprocessen enhet kapitaliseren op toeval. Van Kuyk werdscherp aangevallen door Janssen-Vos, die deopvatting hekelde dat kwaliteit zou moetenworden afgemeten aan leereffecten. Zij achttegeen basisvorming voor kleuters nodig. Zemoeten

zich in vrijheid kunnen ontwikkelen. Naast dc genoemde algemene trend vroegeen dc laatste tijd sterk in dc belangstellingstaand onderwerp met betrekking tot de effec-tiviteit van het onderwijs de aandacht: debesteding van dc onderwijstijd. Vccnman zetteeen aantal begrippen helder op een rij. Hoeweldc effectief bestede onderwijstijd zeer belang-rijk is, hield hij zijn gehoor cchtcr voor datleertijd niet de enige determinant is voor on-dcrwijsproduktiviteit. Daarvoor zijn een ne-gental factoren verantwoordelijk, waarvanleertijd er ?Š?Šn is. Kok gaf niet zo zeer kritiekalswcl een (welkome) aanvulling op het be-toog van Vccnman. Hij plaatste de school inhet kader van andere organisaties en de ont-wikkeling daarvan. Hij ging na hoe in dieandere organisaties het begrip tijd wordt be-handeld. Hieruit bleek dat de school als orga- Pedagogische Sltuli??n 81



??? nisatie nog een lange weg te gaan heeft om de'hoe'-vraag adequaat te beantwoorden. De afsluiting van de conferentie werd ge-vormd door de presentatie van het projectPeriodieke Peiling van het Onderwijsniveaudoor Wijnstra (Cito). Omdat het project pasgestart was en omdat het ook politiek geziensterk in de belangstelling staat, werd er ookeen paneldiscussie aan besteed. Wijnstra zettede achtergronden en de opzet van het projectuiteen. Doel van PPON is het verschaffen vaninzicht in het actuele leer- en vormingsaanbodvan de scholen en de onderwijsresultaten vande leerlingen op basis van periodiek te herha-len onderzoeken bij steekproeven van scholenen leerlingen, dus niet bij alle scholen en bij alleleerlingen. Voor het onderzoek zijn twee soor-ten instrumenten nodig: vragenlijsten om hetleer- en vormingsaanbod te inventariseren eninstrumenten om kennis, inzicht, vaardighe-den en houdingen bij leerlingen te meten. Derapportage van de peilingen

levert een be-schrijving van de stand van zaken in hetonderwijs. Deze vormt op zijn beurt weer uit-gangspunt voor een discussie over de inhouden het niveau van het onderwijs. De Haan, verantwoordelijk voor de uitvoe-ring van het PPON-bcleid op het Ministerievan Onderwijs & Wetenschappen vond devraag wat met dc resultaten gedaan moet wor-_den onvoldoende uitgewerkt. Wie speelt daar-bij welke rol? Ten slotte maakte De Haanenkele opmerkingen bij zclfevaluatie/schoolc-valuatie. Dat zal, zo voorspelde De Haan,voor dc scholen geen gemakkelijke opgavezijn. Daarbij kunnen PPON-instrumentcngoede diensten bewijzen. De inspectie zou veelnut kunnen hebben van zo'n instrumentariumom een stimulerende dialoog met de school tebeginnen, aldus De Haan. Om duidelijk te maken dat periodieke pei-ling niet alleen een zorg is voor dc school,maar ook voor de samenleving, hadden deorganisatoren een tweetal vertegenwoordigersuitgenodigd van

maatschappelijke instanties:werkgevers en werknemers. Daarnaast werdcommentaar gegeven door vertegenwoordi-gers uit de verzorgingsstructuur en door dedirecteuren van de instituten die het projectuitvoeren. Wat hebben wc nu voor antwoorden gekregen op de twee vragen die op de conferentie cen-traal stonden? Wat er aan basisvorming gege-ven moet worden, hetzij geformuleerd intermen van aanbod hetzij in termen van leer-prestaties moet beperkt zijn. Er kan nietzoveel, zoals Van Dam ook al in zijn pro-bleemstelling heeft aangegeven. Voor lezen,taal en rekenen is een sober basiscurriculumvoorhanden. Voor de andere vakken zijn de-marcatiebeslissingen en beperkingen in dekeuzen bepleit maar lijkt het eindstation nogniet in zicht. Uit het landelijk onderzoek iszonneklaar gebleken dat de tijd die voor iedervak beschikbaar is beperkt is en dat taal enrekenen die de meeste tijd opeisen van dc bui-tenwacht nog meer mogen investeren. Over

dehoofdlijnen van deze tijdsverdeling zijn zowelleraren basisschool ais docenten voortgezetonderwijs als ouders het overigens in grote lij-nen eens. In deze zin zou dit onderzoek kun-nen fungeren als basis voor de vaststelling vande eindtermen die zo krachtig bepleit zijn. Hoe de basisvorming moet worden gereali-seerd kon minder eenduidig worden beant-woord. Daarvoor waren de bijdragen ook teverscheiden. Dc vraag moet worden gesteld ofer in het onderwijs ruimte is om verbeteringenaan te brengen. Als dat mogelijk is dan zijn ertwee stappen de eerste dag reeds aangegeven.Dc eerste is het pleit voor soberheid. De twee-de is: evalueren van het gegeven onderwijs,waarvoor het PPON-project bij uitstek demiddelen levert en als het aan de Minister ligtook voor de zelfevaluatie van dc school. Hetantwoord op dc 'hoc'-vraag zal verder moetenkomen van de meta-cognitie (het leren leren),een heldere vakkcnslructuur, het gebruik vancomputers om het onderwijs

te indivfdualisc-ren cn het verhogen van de effectieve leertijd.Het kleuteronderwijs kan aan de verbeteringbijdragen door explicieter aandacht te beste-den aan leerprocessen en aan evaluatie van hetonderwijs. Het is duidelijk, op dc 'wat'-vraag is eeneenvoudiger antwoord gegeven dan op dc'hoc'-vraag, die waarschijnlijk omvattender iscn pas goed beantwoord kan worden als hetantwoord op de 'wat'-vraag gegeven is. J. J. van Kuyk(CITO, Arnhem) Pedagogische Studi??n 82


